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PROTOKÓŁ Nr XXVIII/2017 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 30 czerwca 2017 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1100, zakończono o godz. 1244. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXVIII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 
radnych. 
 
Spóźnienia: 

• Radny Andrzej Sokalski – uczestniczył w sesji od godz. (1119), 
• Radny Marek Twardowski – uczestniczył w sesji od przerwy (od 1154). 
 

 
Zwolnienia: 

• Radna Joanna Czerwiak – uczestniczyła w sesji do przerwy (do 1140). 
• Radny Leszek Kondrat – uczestniczył w sesji do 1226. 

 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad – do 
porządku obrad propozycji i uwag nie wniesiono. 
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XXVI i XXVII Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych               

w okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz promocja 

gminy. 
2. Przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży. 
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3. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu za 

2016 rok 
b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2016 rok, 
c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu 

wykonania budżetu za rok 2016, 
d) zmian w budżecie gminy na 2017 rok, 
e) zmieniająca uchwałę w sprawie emisji obligacji komunalnych przez 

Gminę Manowo oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu, 
f) zmieniająca uchwałę w sprawie planu dofinansowania form 

doskonalenia zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej 
kwoty dofinansowania w 2017 r. opłat za kształcenie nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez 
Gminę Manowo, 

g) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą 
kolejnej umowy dzierżawy, 

h) sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego w budynku nr 15                  
w miejscowości Bonin, 

i) określenia zasad udzielania osobom prawnym, wspólnotom 
mieszkaniowych dotacji celowej ze środków budżetu Gminy 
Manowo na budowę wiat śmietnikowych, 

j) udzielenia dotacji na dofinansowanie prac konserwatorskich, 
restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym 
do rejestru zabytków. 

4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XXVI i XXVII Sesji Rady Gminy   
   

Protokół XXVI Sesji Rady Gminy przyjęty został 12 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się. 
Protokół XXVII Sesji Rady Gminy przyjęty został 12 głosami za, przy 1 
wstrzymującym się.  
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� 5, 12, 19 i 26 maja pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy. 
� 2 czerwca brałem udział w uroczystym otwarciu oczyszczalni ścieków                  

w Rosnowie. 
� 9 czerwca pełniłem dyżur w Urzędzie Gminy. 
� 14 czerwca uczestniczyłem w sesji nadzwyczajnej. 

 
 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
� 28 czerwca podpisaliśmy umowę z p. Marszałkiem na 2 siłownie zewnętrzne dla 

miejscowości Grzybnica i Wyszewo oraz na grant sołecki dla Cewlina. Pani Sołtys 
Cewlina napisała projekt i otrzymała 10.000 zł. W związku z tym musimy 
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dokonać zmian w budżecie gminy, ponieważ musimy dołożyć środki własne do 
tego projektu. Pani skarbnik to omówi w momencie uchwalania zmian 
budżetowych. 

� W Boninie przy partycypacji gminy w kosztach, wspólnie ze Spółdzielnią 
Mieszkaniową Irys zostały zamontowane nowe osłony śmietnikowe. Od jutra 
będą otwarte. 

� Zostały dopuszczone do użytku dwie ulice w Boninie. Ta część Bonina bardzo 
dużo zyskała pod względem estetyki. Gmina dała w użyczenie prezesowi 
Intermetalu część gruntu miedzy drogą a kolejką, na którym został zrobiony 
parking i oświetlenie. Bardzo estetycznie to wygląda. 

� Złożyliśmy wniosek na remont sanitariatów i świetlicy w Szkole Podstawowej                
w Manowie. Otrzymaliśmy 132.000 zł na remont łazienek i 22.000 zł na 
wyposażenie świetlicy. 

� Otrzymaliśmy również wsparcie na termomodernizację (85%) Szkoły 
Podstawowej i Klubu Osiedlowego w Rosnowie, tj. 3.000.000 zł. Koszt całej 
inwestycji to 3.600.000 zł (po przetargach może być różnica). 

� Złożyliśmy dokumentację na ścieżkę rowerową.  
� Oczyszczalnia ścieków w Rosnowie już pracuje.  
 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 
Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXVI/212/2017 
28 kwietnia 

2017 

zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 

r. 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

zachodniopomorskiego. 

2. XXVI/213/2017 
28 kwietnia 

2017 

wyrażenia zgody na ustanowienie 
służebności przejazdu i przechodu na 

nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

3. XXVI/214/2017 
28 kwietnia 

2017 

wyrażenia zgody na nieodpłatne przekazanie 

nieruchomości 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

 

4. XXVI/215/2017 
28 kwietnia 

2017 

wyrażenia zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu na nieruchomościach 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

5. XXVII/216/2017

14 czerwca 2017 
zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 
r. 

Uchwała Nr XIV.82.K.2017 Kolegium RIO 

w sprawie wszczęcia postępowania 

dotyczącego stwierdzenia nieważności  

6. XXVII/217/2017

14 czerwca 2017 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Manowo na lata 2017 -2032 

Uchwała Nr XIV.82.K.2017 Kolegium RIO 

w sprawie wszczęcia postępowania 

dotyczącego stwierdzenia nieważności  

7. XXVII/218/2017

14 czerwca 2017 
emisji obligacji komunalnych przez Gminę 

Manowo oraz zasad ich zbywania, 
nabywania i wykupu 

Uchwała Nr XIV.82.K.2017 Kolegium RIO 

w sprawie wszczęcia postępowania 

dotyczącego stwierdzenia nieważności  

 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę o przybliżenie spraw dotyczących 
wszczęcia postępowań dotyczących stwierdzenia nieważności uchwał. 
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Wójt: na sesji nadzwyczajnej podjęliśmy uchwały i przesłaliśmy je do Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Koszalinie.  5 lipca 2017 roku odbędzie się posiedzenie 
Kolegium w Szczecinie, na którym nasze uchwały zostaną rozpatrzone.  
 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że p. Tomasz Mingoć musiał 
wyjechać, dlatego ten punkt pomijamy. 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Tomasz Padykuła: 
� Komunikacja do Wyszeborza – dochodzą do mnie głosy, że od września znowu 

będzie problem z dojazdami. Pan Rogaś prawdopodobnie planuje się wycofać  z 
trasy na Wyszebórz. Czy istnieje możliwość zorganizowania transportu chociaż 
dwa razy dziennie (rano i popołudniu). 

 
Radny Mirosław Pawlak: 
� Czyszczenie kąpieliska – p. Gajdzica pytał czy gmina może to zadanie realizować, 

czy nie.  
 
Radny Jerzy Hawraniak: 
� W związku z wybudowaniem nowej drogi przy Intermetalu zaczynają powstawać 

małe problemy - chodzi o utrudniony przejazd. Wczoraj na posiedzeniu Rady 
Osiedla był pan z ZDZ i mówił, że ostatnio musiał czekać kilkanaście minut, 
żeby przejechać sprzętem. Jest prośba, aby firma troszkę cofnęła się z tego 
parkingu (jest zastawiony). 

� Remont drogi w Boninie (powiatowa) się przeciąga. Może należałoby chociaż 
załatać dziury w czasie wakacji? 

 
Radny Leszek Kondrat: 

� Na tej drodze jest skrzyżowanie równorzędne. Tam dojdzie do wypadku, 
ponieważ jadąc pod górę z tej drogi, nikt nie zwraca uwagi i skręcają w lewo – 
tam nie ma pierwszeństwa.  

� Rozmawiałem z p. Pyrka. Przy bramie Jego posesji jest zarośnięty teren   – 
czy to jest teren gminy. Czy można ten teren sprzedać do zagospodarowania 
(parking)? 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: to jest działka Spółdzielni. Jest uchwała 
Rady Nadzorczej na nieodpłatne zbycie tej działki gminie. 
 
Radny Michał Bamburak: 
� Czworo dzieci z Cewlina nie będzie miało czym dojeżdżać do szkoły średniej do 

Koszalina. Trzeba problem dojazdów jakoś rozwiązać do końca wakacji.  
� Kto ma wyciąć krzaki na drodze od świetlicy do lasu? Jak rozwiązać ten 

problem? 
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Radny Tomasz Padykuła: 
� Może warto wrócić do rozmów z PKS, aby przywrócić kurs przez Świeszyno, 

Cewlino i Wyszebórz? 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Radna Sylwia Krępeć: 
� Pas techniczny przed drogą do boiska od  strony wsi – tam pozostawiono 

nieład. Czy to zostanie zagospodarowane?  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: to zostanie uporządkowane. 
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

� Dziękuję za przybycie na uroczystość otwarcia inwestycji w Rosnowie. To był 
wielki wyczyn. Wszystkie dokumenty zostały złożone WFOŚ i wszystko jest 
rozliczone. Pozostała kwestia finansowa – płatność rozłożona jest na 15 lat. 
Mam nadzieję, że jako Spółka podołamy temu i będziemy rzetelnie 
podchodzić do spłat poszczególnych rat. Oczyszczalnia pracuje teraz jak 
„mercedes”. Po 1,5 miesiąca mieliśmy już pierwszy zrzut osadu i wygląda on 
jak torf lub ziemia kwiatowa (tak wysuszone i wyciśnięte), bez zapachu. W tej 
chwili załatwiamy wywóz tych osadów. Możemy je składować przez 3 lata, ale 
nie można tego  wystawić na zewnątrz na działanie wody. Na razie dobrze to 
funkcjonuje. Teraz płacimy ok. 7.000 zł za prąd w ciągu miesiąca (przy 
poprzedniej oczyszczalni 6.000 zł). Musimy również założyć baterie 
kondensacyjne, które pozwolą nam wyeliminować energię bierną i czynną.  

� Elektrociepłownia przygotowuje się do kolejnej inwestycji jaką jest remont 
komina. Mamy już dokumenty złożone i są decyzje. Remontujemy komin i 
zostawiamy tylko samą podstawę. Do tego dochodzą dwa filtry, które będą 
spełniały rolę filtrów odchylających cały układ sieci. Mam nadzieję, że 
zmieścimy się w normach, ponieważ obecnie normy w zakresie pylenia są 
przekraczane. UE wprowadziła nowe obostrzenia, otrzymaliśmy nowe decyzje 
i musimy się do nich dostosować poprzez tego typu inwestycje. Będzie to dla 
mieszkańców i ochrony środowiska z korzyścią. Ta inwestycja wyniesie ponad 
300.000 zł. 

� Wczoraj z p. Sylwią mieliśmy spotkanie Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej. 
Odbyło się Zebranie Walne Stowarzyszenia. Wszyscy wyrazili chęć 
przekształcenia SZM na Polskę Samorządową, jako koło Polski Samorządowej 
Ziemi Manowskiej. Będziemy podejmować wspólne promocyjne 
przedsięwzięcia. Osoby ze SZM są warte zaufania i wykorzystania, ponieważ 
są prężne w działaniu. Największym problemem było zbieranie składek. My 
tych składek nie będziemy mieli, ale będzie można zasilić konto 
Stowarzyszenia poprzez darowiznę.  

� Spółka wysłała wezwania do właścicieli 19 posesji w Boninie do zaprzestania 
puszczania deszczówki do kanalizacji. Na przełomie maja i czerwca w całym 
Boninie zrobiliśmy zadymienie (we własnym zakresie). Zadymiarka oraz 
agregat wyniosły razem ok. 6.000 zł plus premie dla 3 osób. Zrobiliśmy to 
kosztem 3-krotnie mniejszym niż wynajęcie firmy. Jest wszystko naniesione 
na mapy. Wiemy, które posesje są prywatne i od tych zaczęliśmy. Musimy 
odłączyć deszczówkę od kanalizacji. To musi zostać wykonane w pierwszej 
kolejności, żeby myśleć o oczyszczalni ścieków, ewentualnie kolektora 
przyłączającego do Koszalina. Deszczówki jest ponad 2-krotnie więcej niż 
ścieków. Okazało się po wybudowaniu nowej drogi w Boninie, że pod drogą 
znajduje się przyłącze sieci deszczowej, która połączona jest  z wszystkimi 
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blokami od strony wjazdowej. Ta deszczówka ze wszystkich bloków i 
parkingów wpływa do deszczówki, ale na skrzyżowaniu tej drogi łączy się z 
kanalizacją i biegnie do oczyszczalni zamiast do deszczówki. Musimy się do 
tej inwestycji przygotować. Wysłaliśmy zawiadomienia do indywidualnych 
osób – jest łamanie prawa, bo właściciel nie może odprowadzać do kanalizacji 
sanitarnej deszczówki. Z tego tytułu są kontrowersje, ponieważ niektórzy 
podpierają się tym, że mają odbiory domów i wydane decyzje. Nie są to 
decyzje wydane przez gminę, ponieważ Rada Gminy nie uchwaliła uchwały, 
która pozwala na to. Jest tutaj kilka rozwiązań – można wykopać studzienkę 
deszczową na posesji lub wystąpić o nowe warunki podłączenia sieci 
deszczowej do deszczówki. W przeciwnym wypadku będziemy musieli to 
zakorkować. Proszę Radę o pomoc w podejmowaniu decyzji w tej sprawie. Nie 
chcę nikomu zrobić krzywdy, musimy tę sprawę uporządkować. Nie możemy 
zostawić tej sprawy. Są takie sytuacje, że właściciel posesji ma dwa metry 
dalej deszczówkę, ale było bliżej i podpiął się pod kanalizację sanitarną. W 
niektórych przypadkach będzie bardzo trudno (przejście przez drogę, decyzja, 
projektant, uzgodnienia). Proszę Radę o pomoc w podjęciu decyzji. Nie 
chciałbym spraw sądowych, ani kar dla mieszkańców.  

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: trzeba postępować spokojnie, żeby 
mieszkańców nie wystraszyć. Są niektóre miejsca, gdzie niedużymi nakładami 
będzie można to uregulować, a tam gdzie wymaga większych nakładów trzeba się 
zastanowić, jak zrobić, żeby było dobrze. Tak dłużej być nie może.  
 
Radny Jerzy Hawraniak: budując dom wiadomo, że nikt nie robi tego na dziko. To 
się opiera na różnego rodzaju zezwoleniach i mapkach do celów projektowych. Ja to 
wszystko posiadam i robiąc tę inwestycję (sąsiedzi również) opieraliśmy się na 
dokumentacji. Ja mam na wszystko dokumentację, nawet mam protokół odbioru 
technicznego instalacji deszczowej przez pracownika gminy z 2013 roku. Pan 
Wojtyniak się podpisał, a wykonawcą był p. Miziołek. Ja na tym nie muszę się znać, 
mi to  podłączała firma. To nie jest tak, że my zawiniliśmy. Ja będę bronił interesów 
mieszkańców. Mieszkańcy nie są nic winni. Mój sąsiad, który niedawno nabył 
mieszkanie dostał pismo i przyszedł do mnie. Zadzwoniłem do p. Wójta. Musimy 
znaleźć jakieś rozwiązanie, ale to według mnie było robione z jakąś wiedzą, że było 
źle zrobione. Ja się na tym nie znam, ale mam dokumentację i odbiory i dla mnie to 
jest podstawa. Nie mógłbym otworzyć działalności mając niekompletną 
dokumentację.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: proponuję przygotować jakieś możliwości 
rozwiązania tego problemu do komisji sierpniowej, ponieważ jest to  niezgodne z 
przepisami.  
 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina: 

� Dziękuję z drogi w Kretominie. 
� Dziękuję również za poparcie petycji. Dostałam odpowiedź, że będzie chodnik 

zrobiony, ale nie podano terminu.  
 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie:  

� Problem z deszczówką w Boninie – może to wyglądać tak, że każdy postara się 
odciąć od kanalizacji odprowadzając ją gdziekolwiek. W sierpniu może być 
taka sytuacja, że w Boninie powstaną nowe jeziora. Problem polega na tym, 
że ludzie nie wiedzą, gdzie mogliby się wpiąć i gdzie znajduje się kanalizacja 
deszczowa.  
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Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: ci którzy chcą, to dzwonią. 
Robert przyjeżdża i pokazuje plan i mapy. To są bardzo krótkie odcinki.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: prawo stanowi jednoznacznie, że każdy 
ma obowiązek zagospodarować wody deszczowe na swojej posesji. Trzeba pamiętać 
o tym, że bardzo mało miejscowości ma rozwiązany problem przy pomocy 
kanalizacji deszczowej. Zwrócił mi uwagę dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych, że w 
Kretominie bardzo dużo osób odprowadza wody deszczowe na drogę powiatową.  
Wspólnie musimy tę sprawę rozwiązać. Nie wybudujemy z dnia na dzień sieci 
deszczowej.  
 
Radny Janusz Sałek: ja rozwiązałem problem poprzez wykopanie studni deszczowej 
na głębokość 4,5 m (3 kręgi studzienne). Woda z wszystkich rynien skierowana jest 
do studni. Przy największych burzach słup wody 4,5 m wtłacza ją w ziemię i na 
zewnątrz nie wydobywa się nic. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: w Rosnowie jest inne położenie. W 
Kretominie jest wysoki poziom wód gruntowych.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: wchodzi w życie nowe 
prawo wodne. Nowa ustawa będzie regulowała wody deszczowe opadowe. To gminę 
dotknie, ponieważ wejdą opłaty.  
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: 

� Wygrałam grant sołecki – 10.000 zł na upiększenie placu rekreacyjno-
sportowego w Cewlinie. W środę w UG Manowo została podpisana umowa z 
p. Marszałkiem i z p. Wójtem. Nie jest to duża kwota, ale dla nas to bardzo 
dużo. Dla mnie to duża satysfakcja, dlatego że było ok 600 wniosków, 
przyznanych zostało 53 granty, a my znaleźliśmy się na 39 miejscu.  

� Zapraszam wszystkich na jutrzejszą imprezę.  
 
Radny Andrzej Sokalski:  

� Nasza drużyna juniorów starszych z Kretomina awansowała do ligi 
wojewódzkiej. To bardzo duży sukces. Plan jest taki, żeby się utrzymać oraz 
wprowadzić również drużynę juniorów młodszych.  

 
Radny Tomasz Padykuła:  

� Dzwoniłem do p. Machowicza w sprawie kanalizacji w pierwszym budynku po 
lewej stronie (za szambem). Kanalizacja została wyczyszczona, ale 
prawdopodobnie część sieci jest zarwana. Miało przyjechać WUKO z kamerą. 
Jakie są efekty tej kontroli? 

 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 

� Sieć należy do gminy. Działamy w tym kierunku – wymagana jest inwestycja.  
 
 
 
Przerwa – 1140 - 1154 

 
 
 
Ad.II.1.  Przygotowanie Gminy Manowo do sezonu turystycznego oraz 
promocja gminy 
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Informację na temat przygotowania Gminy Manowo do sezonu turystycznego 
przedstawiła Joanna Górecka – podinspektor ds. kultury i turystyki: 
1. REZERWAT ARCHEOLOGICZNY „KAMIENNE KRĘGI” 

• Odbyło się sprzątanie terenu rezerwatu. W sprzątaniu tradycyjnie udział 
wzięli przedstawiciele Muzeum w Koszalinie oraz dzieci wraz z opiekunami ze 
świetlicy w Grzybnicy,  

• Zostały zamontowane tablice informacyjne, 
• Urząd Miejski w  Bobolicach dokonał naprawy tablicy informacyjnej  przy 

zjeździe do rezerwatu. 
2. SZLAKI TURYSTYCZNE  
W miesiącu maj br. dokonano monitoringu i konserwacji  następujących 
rowerowych szlaków turystycznych:  

• Szlak Pałaców – szlak rowerowy koloru niebieskiego – trasa Gąski – 
Wierzchowino – Strachocino – Nosowo – Strzekęcino – Niedalino – 
Rosnowo – Mostowo 

• Trasa Słoneczna – szlak rowerowy koloru czerwonego – trasa Manowo – 
Niedalino – Rosnowo – Zacisze – Manowo 

• Szlak Gotów – szlak rowerowy koloru zielonego – trasa Mostowo – Wyszebórz 
– Lubiatowo 

• Polanowski Trakt Przyrodniczy – szlak rowerowy koloru niebieskiego – trasa 
Wyszebórz – Osetno – Karsina – Garbno – Cetuń – Polanów 

Szlaki rowerowe posiadają pełne oznakowanie i są w pełni przejezdne.  
3. BAZA NOCLEGOWA  

Zgodnie z prowadzoną ewidencją obiektów świadczących usługi hotelarskie 
na terenie Gminy Manowo nastąpiły zmiany dotyczące   

• OŚRODKI WYPOCZYNKOWE - Ośrodek Wypoczynkowy Raj – od dnia 16 
grudnia 2016 roku nastąpiła zmiana właściciela  

• GOSPODARSTWA AGROTURYSTYCZNE dokonano nowego wpisu do 
ewidencji pod nazwą Agroturystyka u Maćka –  w miejscowości Cewlino  

4. KĄPIELISKO ROSNOWO  
• Została podpisana umowa użyczenia z Towarzystwem Miłośników 

Koszalińskiej Wąskotorówki na czas określony od dnia 24 kwietnia do dnia 
30 września 2017 roku – umowa obejmuje przekazanie w użyczenie terenu 
znajdującego się przy Jeziorze Rosnowskim.  

• Najprawdopodobniej zostanie zatrudniony  1 ratownik.  
• Złożony wniosek o dotacje do Lokalnej Grupy Działania dot. rozbudowy i 

przebudowy infrastruktury rekreacyjnej kąpieliska w Rosnowie został 
pomyślnie zweryfikowany.   

POZOSTAŁE:  
Przeprowadzono coroczne przeglądy oraz konserwację placów zabaw z terenu 

gminy. Wykonana została również usługa czyszczenia i konserwacji boisk Orlik w 
miejscowościach Bonin i Rosnowo.  
 
 

Radny Andrzej Ćwikliński: czy jest prowadzona jakaś forma promocji gminy w 
internecie? 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: p. Dorota Zwiefka zaraz przedstawi informację nt. 
promocji. 
 
 

Informację na temat promocji przedstawiła Dorota Zwiefka – inspektor ds. kultury i 
turystyki: 
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1. Informacje o ważnych wydarzeniach odbywających się na terenie Gminie 
Manowo oraz skierowane do mieszkańców  są zamieszczane na bieżąco na 
stronie internetowej www.manowo.pl  i na portalu społecznościowym  
facebooku oraz  w lokalnej gazecie „Gmina nad Radwią” (raz w miesiącu) i  w 
miesięczniku Starostwa Powiatowego „Gazeta Ziemska”. 

2. Informacje o ważnych wydarzeniach mających miejsce na terenie gminy są   
również przekazywane za pośrednictwem mediów, z którymi urząd 
współpracuje : Radio Koszalin, Głos Koszaliński, TV MAX. 

3. Dzięki uprzejmości innych instytucji, informacje o imprezach są również 
zamieszczane na ich stronach internetowych: Muzeum w Koszalinie, 
Starostwo Powiatowe, CK 105, sąsiadujące gminy itp. 

4. Materiały promocyjne gminy oraz informacje o imprezach (plakaty)  są 
rozprowadzane przez: 

- Regionalne Centrum Informacji Turystycznej w Koszalinie,  podczas targów 
przez RCIT, w sezonie na terenie rezerwatu „Kamienne Kręgi”, w  Urzędzie 
Gminy.  
5.  Na stronie internetowej gminy znajduje się multimedialny przewodnik po 
gminie. 
6. Zostały zamówione koszulki promocyjne w ilości 200 szt. 
7. Zamówiono także gadżety promocyjne z herbem gminy i adresem 
internetowym gminy -  długopisy, drewniane układanki, bidony, pamięci usb, 
gry plażowe. Są one rozprowadzane podczas gminnych imprez. 

8. Formą promocji gminy są również organizowane na jej terenie imprezy: 
- w dniu 7 maja br. odbyła się impreza „IV Bieg Wiosenny i Marsz Nordic Walking – 
Manowo 2017”. W biegu głównym uczestniczyło 150 dzieci i młodzieży oraz 204 
uczestników biegu głównego i marszu Nordic Walking. Uczestnikami byli zarówno 
mieszkańcy gminy, powiatu koszalińskiego i innych miast (Ustka, Słupsk, 
Białogard, Okonek, Gryfice). 
- Koszalińska Kolej Wąskotorowa organizuje wakacyjne  kursy do Rosnowa oraz 
organizuje i współorganizuje imprezy na terenie gminy. 
- imprezy wędkarskie organizowane przez koło wędkarskie w Rosnowie 
- imprezy organizowane przez Gminny Ośrodek Kultury w Wyszewie (kalendarz 
imprez), sołectwa lub lokalne organizacje pozarządowe (Stowarzyszenie Ziemi 
Manowskiej). 
9. TARGI: Regionalne Centrum Informacji Turystycznej w Koszalinie  uczestniczyło 
w imprezach targowych. Swój udział ofertowy gmina miała na następujących 
targach: 
- w dniach 17-19 luty 2017r. Targi Regionów i Produktów Turystycznych TOUR 
SALON w Poznaniu,  
- 17-19 marca 2017r. Targi Regiony Turystyczne NA STYKU KULTUR w Łodzi. 
- 13-14 maja 2017r. „Piknik nad Odrą” w Szczecinie. 
 
 
 
 
Ad.II.2. Przygotowanie do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 
 
Informację na temat przygotowania do akcji letniej dla dzieci i młodzieży 
przedstawiła p. Maria Staciwa – dyrektor GOK w Wyszewie. Informacja stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca Rady Osiedla w Boninie: chciałabym się 
dowiedzieć, jaki jest stan komputerów w Boninie. 
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Maria Staciwa – dyrektor GOK: nie wiem. Komputery pochodzą z projektu unijnego. 
Co roku są wgrywane antywirusy i komputery są sprawdzane. UG w dalszym ciągu 
płaci za dostęp do internetu i naprawę komputerów. Musiałabym sprawdzić, czy one 
działają. 
 

  
 

Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

a) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z wykonania budżetu za 2016 
rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: opinia Komisji Budżetu i Finansów jest 
pozytywna. Opinia RIO z uwagami – również pozytywna.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/219/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

b) zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2016 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/220/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
c) udzielenia Wójtowi Gminy Manowo absolutorium z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2016, 
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: KR rozpatrzyła 
sprawozdanie wójta z wykonania budżetu gmina za 2016 rok wraz z opinią  
RIO o tym sprawozdaniu, sprawozdanie finansowe gminy Manowo oraz 
informację o stanie mienia komunalnego i pozytywnie zaopiniowała  
wykonanie budżetu gminy Manowo za 2016 rok i zwraca się do Rady Gminy  
Manowo z wnioskiem o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Manowo.  
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/221/2017, podjęta została jednogłośnie.  
 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: dziękuję bardzo 
 

d) zmian w budżecie gminy na 2017 rok, 
Magdalena Szymańska – skarbnik gminy: w środę zostały podpisane 2  
umowy z Urzędem Marszałkowskim i w związku z tym musiałam dodać do  
uchwały po stronie dochodowej i wydatkowej kwotę 27.000 zł (10.000 zł z  
konkursu granty sołeckie 2017 oraz 17.000 zł – na budowę siłowni  
terenowych w Wyszewie i w Grzybnicy) 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze 
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/222/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

e) zmieniająca uchwałę w sprawie emisji obligacji komunalnych przez 
Gminę Manowo oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu, 
Magdalena Szymańska – skarbnik gminy: w związku z sezonem urlopowym  
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proponuje przesunięcie terminu emisji obligacji z 20 do 31 lipca 2017 roku.  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze  
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/223/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia 
zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty 
dofinansowania w 2017 r. opłat za kształcenie nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez Gminę 
Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/224/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

g) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/225/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

h) sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego w budynku nr 15 w 
miejscowości Bonin, 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: jest już następna osoba zainteresowana 
wykupem mieszkania. Prawo pozwala stare budynki wybudowane przed 
wojną sprzedać z 95% bonifikatą. Proszę namawiać mieszkańców tych 
budynków na wykup. 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/226/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

i) określenia zasad udzielania osobom prawnym, wspólnotom 
mieszkaniowych dotacji celowej ze środków budżetu Gminy Manowo na 
budowę wiat śmietnikowych, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/227/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

j) udzielenia dotacji na dofinansowanie prac konserwatorskich, 
restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do 
rejestru zabytków 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 23 czerwca 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXVIII/228/2017, podjęta została jednogłośnie.  
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Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 

Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
� Od p. Nowickiego z Bonina wpłynął wniosek obywatelski o uznanie drzew na 

terenie osiedla w Boninie za pomniki przyrody. Wniosek został skierowany do 
Wójta, który wyjaśnił, że 17 czerwca weszła nowa ustawa o ochronie przyrody 
i do tej ustawy będzie wydane rozporządzenie w ciągu 6 miesięcy. Dopiero 
wtedy będzie możliwe rozpatrzenie tego wniosku.  

 
Radny Janusz Sałek: Przewodniczący Rady Osiedla w Rosnowie – Sławomir Jamka 
prosił o przekazanie następujących informacji: 

� 3 czerwca odbył się festyn z okazji Dnia Dziecka przy współudziale Rad 
Sołeckich Kretomino i Wyszebórz oraz Towarzystwa Kolejki Wąskotorowej. Na 
bogaty program imprezy, w której wzięło udział ponad 1000 osób złożyły się: 
przejażdżki łodzią motorową WOPR, przelot samolotu ze słodyczami, 
przejazdy drezyną i parowozem, pokaz sprawności, pond 80 motocyklistów, 
symulator pasów bezpieczeństwa, konkursy wędkarskie i wiele innych 
atrakcji. 

� 15 czerwca zbudowano i przystrojono ołtarz na procesję z okazji św. Bożego 
Ciała. 

� Wyremontowano i wyposażono pomieszczenie socjalne przy klubie seniora 
Nestor. 

� 23 czerwca Rada Osiedla była współorganizatorem festynu „Noc 
świętojańska” nad jeziorem w Rosnowie. Imprezę zorganizowało 
Stowarzyszenie Ziemi Manowskiej. 

� 25 czerwca członkowie rady Osiedla wraz z animatorami boiska Orlik 
zorganizowali V turniej piłki nożnej o puchar rady Osiedla, w którym 
uczestniczyło 8 zespołów. Były to drużyny: z Dargini, z Wyszewa, z Manowa, z 
Zegrza Pomorskiego, z Koszalina i z Rosnowa. 

 
Radny Mirosław Pawlak:  

� Dziękuję p. dyrektor GOK za sprzęt, który otrzymaliśmy jako stowarzyszenie. 
Sprzęt miał już pójść na przemiał. Część sprzętu panowie z siłowni remontują 
własnymi siłami. Część jest już zainstalowana. Również p. prezes Spółki 
wspierała nas siłami i środkami – dziękuję. Siłownia wzbogaciła się o 2 
stacjonarne przyrządy. Myślę, że będą one jeszcze służyły ładnych parę lat.   

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: dziękuję p. Mirkowi Pawlakowi, bo nas od 
początku inspirował. Wskazał nam firmę, która ma tradycje i osiągnięcia – to jest 
ważne. Było ponad 200 wniosków złożonych. 35 zostało skierowanych do dalszego 
rozpatrzenia i my zajęliśmy 9 miejsce. Istotne jest to, że dofinansowanie wynosi 86% 
i VAT jest kosztem kwalifikowanym. Dziękuję bardzo.  
 
Radny Andrzej Sokalski: 

� Proszę o wyłożenie destruktem ulicy Agrestowej. 
� Gdyby ktoś miał możliwość i chęci zaangażować dzieci do gry w piłkę nożną, 

to my oferujemy w każdej grupie wiekowej trenera (od 5-latka do 18 –latka). 
Proszę wejść na naszą stronę internetową as.zryw.kretomino.futbolowo.pl i 
tam są podane numery telefonów do trenerów. Trenujemy w Boninie, w 
Kretominie, na Raduszce i w Rosnowie. 
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Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy: dojazdy do takich miejscowości jak Cewlino, 
Wyszebórz, Wyszewo to problem. Wójt od stycznia 2017 roku miał wydawać 
koncesje na przewóz osób, wtedy w ramach koncesji przedsiębiorca musiałby 
załatwić również linie nierentowne. Wszystkie kursy muszą być zaplanowane 
wcześniej. Nie będą to łatwe rozmowy. Jeśli Rada Gminy mnie upoważni, żeby się 
targować. Przewoźnicy chcą chociaż na 0 wyjść. Czy istniałaby możliwość 
niewielkiego dofinansowania do np. łączonego kursu Wyszebórz-Cewlino. My od 
tego nie uciekniemy. Dzisiaj już nie ma PKS. Czy jest zgoda rady, abym 
przewoźnikowi zaoferował np. na ½ etatu. 
 
Radna Grażyna Góral: jako Komisja Polityki Społecznej nie możemy być obojętni i 
nie możemy się odwracać od tego problemu. Nie wszyscy mają samochody. Jeśli jest 
młodzież, która chce się uczyć i nie będzie miała czym dojeżdżać i  wracać do domu, 
to powinniśmy poprzeć Wójta w tych działaniach. 
 
Radny Tomasz Padykuła – myślę, że jako Komisja Rozwoju Gospodarczego również 
poparlibyśmy w tych działaniach Pana Wójta (również kursy w okresie wakacji).  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: to nie będzie duża kwota, ale jakieś środki musimy 
przeznaczyć. Jak uda się to wmontować w rozkład jazdy danej firmy, to będzie się 
ona ubiegała o zwrot 50-procentowych nakładów od Marszałka za dowożenie 
młodzieży lub osób do pracy.  
 
 
Następnie Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje 
zgłoszone przez: 
- M. Pawlaka:  

� Oczyszczenie plaży – piasek został dowieziony i rozplantowany. 
Mieszkaniec Manowa p. R. Michalski zadeklarował, że przejrzy kąpielisko 
z udziałem płetwonurków. Jesteśmy przygotowani na 1 etat ratownika. W 
tym roku w Rosnowie nie zrobimy kąpieliska legalnego, bo nie zostało 
zgłoszone w odpowiednim terminie, ale chodzi o to, że będziemy mieli 
czyste sumienie.  

- J. Hawraniaka:  
� Zablokowany przejazd w Boninie – zwrócę uwagę prezesowi firmy, żeby 

nie blokował przejazdu. 
� Droga powiatowa w Boninie – będę na bieżąco informował radnych i p. 

Przewodniczącą RO kiedy nastąpi remont. 
- M. Bamburaka:  

� Krzaki przy drodze w Cewlinie – my nie będziemy tam w tym roku nic 
więcej robili, bo jesienią lub w lutym przystąpimy do wycinki niektórych 
drzew.  

- S. Krępeć:  
� Droga do boiska – pamiętamy.  

- M. Ziubrowska:  
� Drogi w Kretominie – nie ma takiej możliwości, żebyśmy zrobili wszystkie 

drogi.  W tym roku zrobiliśmy 4.600 m dróg, w  tym 1600 m nowych dróg 
i 3.000 m z destruktu. Nigdy nie udało nam się zrobić aż tyle. Mamy 
jeszcze obiecane 1000 ton destruktu. Dla nas to bardzo dobry materiał. 
jak wejdziemy jeszcze do Kretomina to drogi z destruktu będą jeszcze 
wałowane. 1000 ton destruktu przeznaczymy na: 
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• 2 drogi po 300 m w Manowie (koło p. Szejbacha i tam gdzie 
mieszkał p. M. Kuźniarski), 

• krótki odcinek koło GOPS, 
• w Kretominie (od końcówki Rolnej do Południowej). 

W przyszłym roku również mamy otrzymać destrukt. 
Nasze potrzeby: 400 m w Manowie (osiedle pod lasem). 
Wczoraj zrobiliśmy 100 m na Rolnej. 

- J. Hawraniaka:  
� Pomoc dla mieszkanki Bonina – 4 lub 5 maja spotkamy się i zobaczymy, 

co będziemy mogli zrobić.  
 
Radna Grażyna Góral: chciałabym przypomnieć jeszcze o wjeździe koło p. Matejko. 
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy Manowo: tam też musimy zrobić. 
 
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Wiceprzewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXVIII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

        


